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 ایری، سخنگوی کمیسیون عمران مجلس با بیان 
اینکه در قانون جهش تولید مسکن بانک ها تنها 
۲۱ درصد به تکلیف خود برای پرداخت تسهیلات 
اقدام کرده اند گفت: ۵۳ درصد قیمت مسکن به 

هزینه  مصالح ساختمانی مربوط می شود.
اوضاع نه چندان مناسب بازار مصالح ساختمانی به لحاظ قیمتی 
باعث شده تا اغلب ســازندگان مسکن با وضعیت نه چندان 
مناسب به لحاظ برنامه ریزی برای اتمام پروژه های خود مواجه 
شوند. اگر چه دولت بر اساس قانون ساماندهی و جهش تولید 
مسکن پیش بینی های لازم برای مقابله با گران نشدن مصالح 
ساختمانی کرده بود تا قیمت تمام شده مصالح ساختمانی افزایش 
نیابد اما ظاهرا تدوین آیین نامه ساماندهی بازار مصالح ساختمانی 
بعد از دو سال هنوز آماده تقدیم به مجلس نشده است.این عدم 
تدوین آیین نامه ساماندهی مصالح ساختمانی از یک سو و عدم 
استقبال بانک های دولتی و خصوصی)به غیر از بانک مسکن( 
در پرداخت تسهیلات باعث شــده است که سرعت ساخت 
مسکن ملی کاهش یابد.بر اساس قانون ساماندهی مسکن قرار 
بود که بانک ها ۲۰ درصد تسهیلات خود را در بخش مسکن 
صرف و اعطا کنند اما با گذشت دو سال گزارش ها حاکی از این 

است که برخی بانک ها هیچ توجهی به این قانون نمی کنند.
»عبدالجلال ایری« سخنگوی کمیسیون عمران مجلس 
شورای اســلامی در پاسخ به این ســوال که قیمت مصالح 
ساختمانی در برخی از روزهای سال روند افزایشی به خود گرفته 
و منجر به افزایش قیمت تمام شده مسکن می شود مجلس چه 
اقداماتی را در این خصوص برای کنترل بازار مصالح ساختمانی 

قرار اســت انجام دهد و یا اینکه از دولت قصد پیگیری دارد؟ 
گفت: مجلس از دولت مطالبه گری خود را انجام خواهد داد و 
مجلس ناظر بر اجرای قانونی است که مصوب کرده  است.وی 
افزود: ادامه این قوانین همانا قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره 
است که قیمت مصالح ساختمانی در ماده ۱۳ قانون ساماندهی 
بازار مسکن وجود دارد و باید وزارت صنعت و معدن بسترهای 
ورود آن را آماده کند. اما متاسفانه در حال حاضر آیین نامه ای 
در این خصوص از سمت دولت خارج نشده در صورتی که دو 
سال از آن گذشته است.ایری در پاسخ به این پرسش که میزان 

سهم مصالح ساختمانی در قیمت مسکن چقدر است و آیا می 
تواند بر بالا رفتن قیمت مسکن نقش اساسی ایفا کند؟ ادامه داد: 
اگر موضوع احداث مسکن را جدا از زمین در نظر بگیریم حدود 
۵۳ درصد از قیمت مســکن به هزینه های مصالح ساختمانی 
برمی گردد.وی افزود: ۲۵ درصد قیمت مسکن هم به هزینه های 
بیمه، مالیات، پروانه و هزینه دســتمزد باز می گردد. موضوع 
مصالح ساختمانی با توجه به فرایندها و روند قیمت ها اثرگذاری 
بسیار مستقیمی دارد ولی متاسفانه نتوانستیم آن را کنترل نماییم.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس به بازار گفت: موضوعات 

مختلفی بر قیمت مسکن تاثیر داشته و این موضوع فقط مختص 
ایران است. شاید در برخی از کشورهای دیگر متغیرها مشخص 
باشد ولی بنابر ساختار اقتصادی کشور، متغیرهای دیگری نقش 
مهمی را بر روی افزایش قیمت ایفا می کنند. اگر بخواهیم بحث 
مسکن را بررسی کنیم، مساله زمین، مصالح ساختمانی، تامین 
سرمایه و... از دیگر عواملی است که در این موضوع نقش دارد. 
زمانی که بحث ســرمایه را مطرح و بانک ها را موظف کرده 
که عددی را تزریق نماینــد و این اتفاق رخ نمی دهد، خود به 
خود عوامل دیگر همچون مصالح، زمین و... را تحت تاثیر قرار 
می دهد.وی در پاســخ به این ســوال که ساخت یک میلیون 
مسکن از سوی دولت تا چه حد می تواند موفق باشد؟ گفت: 
تولید مسکن موضوعی نیست که با توجه به شرایط موجود در 
کشور طی یک یا دو سال محقق شود. در سال ۱۴۰۰ و پیش 
از آن می توانستیم حدود ۲۰۰ هزار واحد مسکونی احداث کنیم. 
حال می خواهیم این تعداد را به یک میلیون واحد برسانیم که 
این فرایند زمان بر است.ایری تاکید کرد: اتفاقاتی در سال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ شکل گرفته و نتوانستیم آن را تحقق بخشیم. اما 
اخیرا در وزارت راه و شهرسازی اقداماتی از جمله واگذاری زمین، 
واحدهای حمایتی، انعقاد قرارداد با دستگاه ها و نهادهای مختلف، 
بافت فرسوده، مالکین مسکن رخ داده است که با جمع بندی این 
اتفاقات و آمار گرفته شده از این وزارتخانه به عدد خوب و امیدوار 

کننده ای رسیدیم.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی خاطر 
نشــان کرد: آمار واگذاری های وزارت راه و شهرســازی که 
واگذاری زمین در شــهرها حدود ۳۲۵ هزار واحد مســکونی، 

واگذاری زمین در روستاها ۴۰ هزار واحد مسکونی، واحدهای 
حمایتــی که به صورت انبوه ســازی روی اراضــی اجاره ۹۹ 
سالهاحداث شده ۵۰۰ هزار واحد مســکونی، انعقاد قرارداد با 
نیروهای مسلح ۲۱۰ هزار واحد مسکونی، بافت های فرسوده 
شهری ۱۵۶ هزار واحد مسکونی، انعقاد قرارداد با خود مالکین 
شهری ۱۴۰ هزار واحد مسکونی، مسکن روستایی ۳۲۹ هزار 
واحد مسکونی و واحدهای مسکونی مهر تکمیل شده ۱۰۴ هزار 
واحد و در حدود یک میلیون و ۸۰۷ هزار واحد مسکونی واگذار 

شده که امیدوار کننده است.
ایری گفت: مجلس یازدهم ورود خوبی را برای مشــکلات 
موجود در مسکن داشته اســت. موضوع قانون جهش تولید 
مسکن در خلا قانونی که ما مسکن مهر را آغاز کرده و برای 
این طرح قانون تصویب کردیم و نزدیک به دو سال است که 
اجرا می شود بسترهای تولید انبوه در قالب نهضت ملی را فراهم 
کرده است. اجرای این قانون باید توسط دولت به بهترین شکل 
انجام شود.وی در پاسخ به این سوال که بانک ها چطور آیا آنها 
در موفقیت مسکن ملی نقشی داشته اند؟ افزود: در بحث تامین 
زمین تا حدودی دولت موفق بوده ولی در خصوص کنترل قیمت 
مصالح ساختمانی و تامین سرمایه که در قانون جهش تولید 
مســکن به صراحت در آن اشاره شده، دولت در آن حدی که 
مجلس انتظار داشت ورود پیدا نکرده است. در سال اول قانون 
جهش تولید مسکن ۳۶۰ همت و در سال دوم ۴۵۸ همت برای 
بانک ها توسط مجلس تکلیف شد که باید توسط آن ها مصوب و 
پرداخت می شد اما فقط حدود ۱۷۱ همت قرارداد منعقد شده که 

تنها ۲۱ درصد از این موضوع تحقق پیدا کرده است.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد

انعقاد قرارداد پرداخت تسهیلات مسکن فقط ۱۷۱ همت!  قوه قضاییه: با پول های کثیف و تخلفات 
انتخاباتی برخورد جدی خواهیم داشت

قوه قضاییه اعلام کرد: در سال منتهی به برگزاری انتخابات و در حالیکه عدلیه 
قصد دارد با پول های کثیف و تخلف های انتخاباتی در انتخابات برخورد جدی 
داشته باشــد جریانی خاص قصد دارد با انتشار اخبار و اسناد سوخته، قوه 
قضاییه را تضعیف کند تا دستگاه قضا نتواند در این راه گام های مستحکمی 

بردارد.
به گزارش ایســنا در این مطلب که با عنوان »چرا پروژه تخریب قوه قضاییه در سال ۱۴۰۲ 
اوج می گیرد؟« آمده است: در سال منتهی به برگزاری انتخابات و در حالیکه عدلیه قصد دارد با 
پول های کثیف و تخلفات انتخاباتی احتمالی برخورد جدی داشته باشد تخریب دستگاه قضایی با 
بازنشر سوژه های قدیمی آغاز شده است. در همین رابطه یکبار دیگر فیلمی که سال ۹۵ تولید و 
منتشر شده بود یکبار دیگر در فضای مجازی منتشر شد.در روزهای اخیر فیلمی از یک مصاحبه 
مردمی تقطیع و هدایت شده در رابطه با عملکرد قوه قضاییه در فضای مجازی در حال انتشار 
است. این فیلم که در چند سال اخیر نیز بازنشر شده، حدود ۷ سال پیش یعنی در سال ۹۵ تولید و 
در همان سال در فضای مجازی منتشر شده بود.در ماه های اخیر نیز فیلم های مشابه دیگری در 
فضای مجازی منتشر شده که مربوط به سال های گذشته است.در حالی که مبارزه قاطع با فساد 
درون دستگاهی و خارج از قوه قضاییه با جدیت بیشتری نسبت به گذشته در حال پیگیری است، 
در سال منتهی به برگزاری انتخابات و در حالیکه عدلیه قصد دارد با پول های کثیف و تخلف های 
انتخاباتی در انتخابات برخورد جدی داشته باشد جریانی خاص قصد دارد با انتشار اخبار و اسناد 
سوخته، قوه قضاییه را تضعیف کند تا دستگاه قضا نتواند در این راه گام های مستحکمی بردارد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه نیز در اردیبهشت ماه سال جاری 
پیشبینی کرده بود که هجمه ها به دستگاه قضا در سال ۱۴۰۲ از حیث »تعداد افراد هجمه کننده«، 

»نوع« و همچنین »وسعت« هجمه ها، بیشتر از سال ۱۴۰۱ باشد.

عشقی:  تزریق ۶۰۰۰ میلیارد تومان دیگر به بورس تا پایان سال
بورس جان تازه می گیرد! 

مجید عشقی در واکنش به ریزش بورس گفت: این موضوع در شورای عالی 
بورس بررسی می شود.

 رئیس ســازمان بورس در واکنش به ریزش بورس اســتانبول و اقدام احتمالی ســازمان 
بورس به ریزش ســهام گفت: این موضوع در شورای عالی بورس بررسی می شود.به گزارش 
تجارت نیوز،مجید عشقی اظهار کرد: به دنبال پرداخت هزار میلیارد تومان از طریق صندوق توسعه 
ملی به سازمان بورس، صندوق بر اساس تعهد قانونی خود تا پایان سال جاری ۶۰۰۰میلیارد 
تومان دیگر نیز به بازار سرمایه تزریق خواهد کرد.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در پاسخ به 
سوال ریزش های اخیر شاخص بورس که تا ۴۰ هزار واحد کاهش یافته است، بیان کرد: دلایل 
متعددی باعث نوسانات بازار سرمایه شده که یکی از این عوامل ریسک سیاسی و شرایط ریسک 
سیستماتیک بوده است که بازار عکس العمل منفی نشان داده و مباحث دفعات قبل هم تکرار 

شده که به طور قطع کنترل می شود.

خالص سازی یا حل مشکلات اقتصادی؟
پای خاندوزی دوباره به استیضاح باز شد!

در حالی که در هفته ی گذشته نیمی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به وزیر 
امور اقتصادی و دارایی بابت مشکلات اقتصادی تذکر دادند، وی در تلاشی بی شائبه 

برای برکناری رییس اتاق بازرگانی بود.
طبق آمارهای ارائه شده در هفته ی پایانی مهرماه ۱۴۳ نماینده به وزیراقتصاد و دارایی تذکر دادند که 
تقریبا نیمی از نمایندگان را شامل می شود.این تذکرات لزوم عدم دریافت مالیات از کارانه پزشکان تا لزوم 
حذف کارمزد تراکنش برای دستگاه های کارتخوان صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای و لزوم 
اجرای تبصره ۱۶ و ۱۸ بودجه ۱۴۰۲ در حمایت از تولید و ... را در بر می گرفت. این در حالی است که 
خاندوزی که همزمان سمت سخنگویی اقتصادی دولت را نیز بر عهده دارد، در این هفته نه با تلاش برای 
حل مشکلات که با سخنانش درباره ی جلسه هیات نظارت و تلاش برای دریافت امضای همراهانش 
جهت عزل حسین سلاح ورزی روی خط خبر قرار گرفت.برخی نمایندگان مجلس اسلامی البته دلیل این 
حجم تلاش برای چنین اقدامی را کلید خوردن دوباره ی استیضاح وزیرامور اقتصادی و دارایی می دانند. 

برخی اعضای اتاق بازرگانی نیز این نکته را در توییت های خود اعلام کرده اند .
آیا استیضاح جدی است؟

خاندوزی که دو سال پیش ردای نمایندگی مردم تهران را بر تن داشت، البته پیش از این نیز یک بار تا 
پای استیضاح رفت اما مساله با بازپس گیری امضای از سوی برخی نمایندگان منتفی اعلام شد .افزایش 
بحران های اقتصادی از یک سو و عدم تحقق وعده های دولت از سوی دیگر همزمان با رشد بحران های 
معیشتی سبب شده است حالا اقتصاد به نقطه ی افتراق مجلس و دولت تبدیل شود و نمایندگانی که دو 
سال پیش یکباره پشت سر دولت رییسی ایستاده بودند، امروز برای رای جمع کردن تلاش می کنند نسبت 
به استیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی اقدام کنند .حالا جبار کوچکی نژاد، نماینده مجلس با انتقاد از از 
عملکرد وزیر اقتصاد در اجرای قانون بودجه، انتصابات رفاقتی - همکلاسی و... از پیگیری طرح استیضاح 
وی در صورت عدم حل مشکلات خبر داد.وی با انتقاد از عملکرد وزیر اقتصاد به خانه ملت، گفت: عدم 
کارایی لازم در مناطق آزاد باعث شده تا این مناطق از اهداف پیش بینی شده فاصله گرفته و خاندوزی 
باید در این زمینه پاسخگو باشد.کوچکی نژاد افزود: خاندوزی هیچ کدام از این موارد را اجرا نکرده و وجود 
سایر اشکالات، باعث شده تا در صورت تداوم این روندو عدم رسیدگی به انتقادات، طرح استیضاح وزیر 

اقتصاد مورد پیگیری قرار گیرد.
تلاش برای خالص سازی به جای حل مشکلات

به گزارش خبرانلاین، در این فضا اما خاندوزی درباره ی جلسه ی پرحاشیه ی هیات نظارت توضیحاتی 
داده بود که روشن می کند مسائل اقتصادی کشور برای وی اولویت داشته و خالص سازی در اتاق بازرگانی 
بیش از حل مشکلات و بحران ها برای وی واجد اهمیت است.وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد جلسه 
شورای عالی نظارت برای برکناری رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: هم شخص رییس جمهور و 
هم ستاد اقتصادی دولت به جد قایل هستند اگر به دنبال پیشبرد اهداف اقتصادی دولت در بخش تولید، 
سرمایه گذاری و صارات هستیم بدون کمک اتاق های سه گانه )تعاون، بازرگانی و اصناف( و انجمن 
های دیگر این اتفاق رخ نخواهد داد. مسائل شخصی و ... این موضوع را تحت تاثیر قرار نخواهد داد. بر 
اساس گزارش منتشر شده از سوی خبرگزاری مهر وی اضافه کرد: نفع همه ما و اقتصاد عمل به قانون 
است. مصوبه ای که داشتیم تاکید بر وجهه غیرقانونی بودن رییس اتاق است.او گفت: با توجه به اینکه 
حدود ۱۰ روز قبل از برگزاری انتخابات یعنی ۱۷ خرداد نهاد نظارتی اعلام کرده بود که باقی افراد قابل 
تایید هستند اما در مورد یک شخص متعاقبا اظهارنظر خواهد شد. بعد از ۳ روز )قبل از انتخابات( مجدد 
اعلام شد که صلاحیت ایشان قابل تایید نیست. بنابراین مصوبه هیات عالی نظارت آن بود که مصوبات 
پیش از انتخابات اعلام می کردند.وی اضافه کرد: اول آبان مصوبه نوشــته شد من امضا کردم. رییس 
سازمان استاندارد هم امضا کرد منتهی زمان می برد که همه اعضای جلسه امضا کنند. به محض نهایی 
شدن وزیر صمت به عنوان رئیس هیات عالی نظارت مصوبه را اعلام خواهند کرد.البته این سخنان با 
واکنش اتاق بازرگانی همراه شد .اتاق بازرگانی در واکنش به سخنان خاندوزی اعلام کرد که این نشست 
صورت جلسه ای نداشته و امضای صورت جلسه به صورت دست گردان خلاف قانون است. باید دید در 
ماه های باقیمانده از عمر مجلس موقعیت خاندوزی از سوی همکاران سابق در معرض خطر قرار می گیرد؟

 محبی نجم آبادی: وزارت اقتصاد نگاه ویژه ای 
در دادن تسهیلات خُرد داشته باشد

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: وزارت اقتصاد بستری فراهم کند 
تا افراد بتوانند از تسهیلات خرد استفاده کنند.

بهروز محبی نجم آبادی درباره عملکرد وزارت اقتصاد در اعطای تسهیلات خرد، فرزندآوری و ازدواج، 
بیان کرد: مردم رونق تورمی را به رکود غیرتورمی ترجیح می دهند. مردم حاضر هستند تورم باشد اما 
رونق وجود داشته باشد. متاسفانه بانک ها ارایه تسهیلات خرد را محدود کردند. ما امیدوار هستیم و مطالبه 
داریم که وزیر اقتصاد توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد.وی در گفت وگو با ایسنا،  در ادامه اظهار 
کرد: وزارت اقتصاد باید نگاه جدی برای حل این مشکل و اعطای تسهیلات خرد به مردم داشته باشد. 
با توجه به افزایش قیمت ها در حوزه های مختلف، لازم است که بستری فراهم شود تا افراد بتوانند از 
تسهیلات خرد استفاده کنند.نماینده مردم سبزوار در مجلس، تصریح کرد: دولت و وزارت اقتصاد باید به 
صورت ویژه به این موضوع نگاه کرده تا اعطای تسهیلات از سوی بانک ها گسترده تر شود. زیاده روی 
هم نباید صورت بگیرد. وزیر اقتصاد نقش مهمی در این حوزه دارد.این عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس ادامه داد: شخص وزیر باید ارزیابی انجام دهد که چه میزان تسهیلات خرد قابل بازگشت است. 
بیشتر گرفتاری ما در بازگشت تسهیلات کلان است. بازگشت تسهیلات خرد، هم سریع است و هم از 

سوی دیگر مشکلات مردم را حل می کند. رویه کنونی باید اصلاح شود.

 ممنوعیت فروش چارتری بلیت هواپیما
 در قالب تکی و گروهی

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور گفت: فروش چارتری بلیت هواپیما در قالب هر 
نوع فروشی از جمله تکی و یا خرید گروهی ممنوع است.

جعفر یازرلو، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور گفت: فروش چارتری بلیت هواپیما در قالب هر نوع 
فروشی از جمله تکی و یا خرید گروهی ممنوع است و هیچ آژانس  مسافرتی و یا ایرلاینی حق ندارد 
اقدام به فروش بلیت چارتری کند.به گفته سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور، سازمان هواپیمایی کشور  
همراه با سازمان تعزیرات به صورت مداوم اقدام به بازرسی و نظارت بر روند فروش بلیت ها می کند و 
همواره تاکید کرده ایم با توجه به ممنوعیت فروش بلیت چارتری بلیت هواپیما در تمامی مسیرها در 
صورت مشاهده فروش بلیت برخورد قاطع به متخلف می شود.به گزارش تجارت نیوز، او گفت: مسافر چه 
یک یلیت خریداری کند چه ۵۰ بلیت به هیچ عنوان آژانسی حق ندارد خارج از نرخ مصوب گران فروشی 
کند. سازمان هواپیمایی در حال تهیه یک سامانه ای است که از طریق آن  اقدام به صدور بلیت کند که 
با این سامانه میزان تخلف و خطا در این بخش صفر می شود. از مسافران درخواست می شود در صورت 
مشاهده تخلف و یا گران فروشی بلیت به سایت سازمان هواپیمایی کشور مراجعه و درخواست شکایت 

خود را مطرح کنند.

اخبار کوتاه 

در حالی فعالان صنعت فرش خواستار تشکیل سازمانی مستقل برای این هستند، 
اما وزارت صمت در اقدامی عجیب و بی سر و صدا اقدام به حذف مرکز ملی فرش 
و ادغام آن با صنایعی کرد که کمترین ارتباطی به فرش ندارند. به نظر می رســد 

دومینوی تضعیف صنایع در دولت سیزدهم این بار به صنعت فرش رسیده است.
به گزارش تجارت نیوز، در حالی که صنعت فرش با مشکلات بسیاری دست و پنجه نرم می کند و 
صادرات این صنعت مهم در سال های اخیر با افت شدیدی مواجه شده، وزارت صمت به طور ناگهانی 
تصمیم به حذف و ادغام مرکز ملی فرش با صنایعی گرفته که هیچ ارتباطی به صنعت فرش ندارند. 

پیش بینی می شود این وضعیت جایگاه صنعت فرش را نیز تضعیف کند.
البته اقدامات شتابزده و بدون سر و صدا وزارت صمت در تغییر ساختار این وزارتخانه برای اولین بار 
نیست که رخ می دهد. از ابتدای روی کار آمدن دولت سیزدهم تغییر ساختار این وزارتخانه شروع شده و 
غالبا افرادی روی کار آمده اند که سابقه مرتبطی با حوزه های تخصصی صنایع نداشته اند.در رابطه با صنعت 
فرش نیز اکنون محمدرضا زارع برزشی به عنوان سرپرست مرکز جدید صنایع خلاق و فرش منصوب 
شده که حتی یک روز هم فعالیتی در صنعت فرش نداشته و تنها امتیاز او نزدیک بودن به معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت است.پیش از این نیز در سال ۱۴۰۰ زمانی که رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بود، ساختار وزارتخانه را تغییر داد که البته انتقادهای زیادی هم به دنبال داشت. چراکه 
علاوه بر تغییرات مبهم برخی معاونت ها، جایگاه برخی صنایع در ساختار جدید دیده نشده بود.برای مثال 
در ساختار جدیدی که ابتدا رونمایی شد، برخی معاونت ها حذف و برخی ادغام شدند که از جمله آن ها 
می توان به حذف مرکز ملی فرش اشاره کرد. در اصل آن مقطع مقرر شده بود مرکز ملی فرش به وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی منتقل شود، اما این موضوع موجی از انتقادات فعالان صنعت 
فرش را به همراه داشت و حتی هشدارهایی نسبت به احتمال کاهش صادرات مطرح شد.در نهایت موج 
انتقادات به نتیجه رسید و مرکز ملی فرش در ساختار جدید وزارت صمت ماندگار شد. اما در روزهای 
اخیر و در دوران وزارت عباس علی آبادی مرکز ملی فرش به طور کلی حذف و در صنایع خلاق ادغام 
شده است. ادغامی که مشخص نیست اساس آن دقیقاً چیست و صنایع خلاق و ورزشی چه ارتباطی به 
صنعت فرش که از قدیمی ترین صنایع کشور و نمادی از ایران در سطح جهان است، دارد؟در حالی که 
فعالان این صنعت خواستار ارتقای مرکز ملی فرش به سازمان بودند، اما گویا در وزارت صمت ابراهیم 
رئیسی دلسوزی برای صنایع ایران، به ویژه صنعت فرش پیدا نمی شود. صنایعی که در این مدت قربانی 
پست گرفتن گروه هایی خاص شده اند. اکنون نیز وزارت صمت برای اینکه هجمه های نوبت قبلی را خنثی 
کند بدون کوچک ترین خبر تصمیم خود را برای تنزل جایگاه فرش ایران به اجرا گذاشت.چنانکه در حکم 

معاون صنایع عمومی وزارت صمت برای زارع برزشی مشخص شد که این وزارتخانه مرکز ملی فرش 
را حذف و آن را با دفتر صنایع خلاق ادغام کرده است.حال ایرادات زیادی به این تصمیم وارد است. اگر 
از نداشتن سابقه و صلاحیت رئیس مرکز جدید و اقدام فراقانونی معاون وزیر در امضای حکم انتصاب 
هم صرف نظر شود، ادغام مرکز ملی فرش در معاونتی که مسئولیت اصلی آن فعالیت در حوزه صنایعی 
مثل صنایع ورزشی، اسباب بازی، تولید نرم افزارهای تلفن همراه و غیره بوده، صنعت فرش را بیش از 

پیش تضعیف خواهد کرد. آن هم با هدف استفاده از امتیاز دانش بنیانی برای صنایع به اصطلاح خلاق!
تبعات حذف مرکز ملی فرش

اکنون در حالی وزارت صمت پایان کار مرکز ملی فرش را اعلام کرد که وضعیت تولید و صادرات فرش 
دستباف در سال های اخیر دچار مشکلات فراوان بوده است. طوری که طبق اعلام گمرک، صادرات 
فرش دستباف دو میلیارد دلار سال ۱۳۷۲ اکنون به زیر ۵۰ میلیون دلار رسیده و متمایل به صفر است.

همچنین طبق اظهارات فرحناز رافع، آخرین رئیس مرکز ملی فرش، در نشست خبری اخیر، پیش از 
تحریم ها، فرش دستباف اولین کالای صادراتی غیرنفتی و دومین کالای صادراتی ایران بعد از نفت بود. 
اما پس از تحریم ها هند جای ایران را در بازار جهانی فرش دستباف گرفت و سال گذشته هم در مجموع 
۵۰ میلیون دلار به صورت رسمی صادرات فرش انجام شد.هرچند رافع معتقد بود که بخشی از صادرات 
فرش دستباف به صورت غیررسمی انجام می شود و آمار صادرات فرش دستباف به دلیل کاهش قیمت 
پایه صادراتی در راستای کمک به تولیدکنندگان و صادرکنندگان و همچنین وجود اقتصاد پنهان در این 
بخش، واقعی نیست. اما فعالان بخش خصوصی بارها از تضعیف پیکره صنعت فرش گلایه کرده اند که 

بخشی از آن ناشی از تحریم ها و برخی به دلیل مشکلات داخلی است.
تعلل ۷ماهه برای ابلاغ یک مصوبه

برای مثال رفع تعهد ارزی یک مانع بزرگ بر سر راه صادرات فرش دستباف است که حتی دولت هم 
آن را پذیرفته است. طوری که بر اساس بودجه ۱۴۰۲، قرار بود میزان رفع تعهد ارزی فرش و صنایع  
دستی تا حد مواد اولیه کاهش یابد، اما با تعلل وزارت صمت با گذشت هشت ماه از سال هنوز این مصوبه 
ابلاغ نشده است.کاهش صادرات فرش به مسائل دیگری برمی گردد که بارها از سوی فعالان این حوزه 
مطرح شده است. تعهد ارزی و تمدید نشدن کارت بازرگانی صادرکنندگانی که در بازار فعالیت می کنند، از 
جمله مهم ترین موانع صادرات است. البته علت اصلی این وضعیت تحریم است و علت در پیش گرفتن 
سیاست رفع تعهد ارزی هم شرایط غیرعادی ناشی از تحریم ها بود.حالا به نظر می رسد، ادغام مرکز ملی 
فرش هم به عوامل قبلی اضافه خواهد شد و با تداوم مشکلات قبلی که عزمی برای حل آن ها وجود 

ندارد، مشخص نیست چه سرنوشتی در انتظار این صنعت مهم خواهد بود.

سخنگوی فراکسیون فرهنگیان مجلس گفت:صندوق ذخیره 
فرهنگیان متاســفانه به علت ضعف مدیریت و سواستفاده ، 

پشتوانه ای برای معلمان نبوده و باعث ناامیدی شده است.
جبار کوچکی نژاد  نماینده رشت با تاکید بر اینکه صندوق ذخیره فرهنگیان باید 
یکی از نقاط قوت آموزش و پرورش در بخش رفاه معلمان باشــد  افزود: این 
صندوق می توانست در حوزه های مسکن ، خودرو، تسهیلات و حتی اشتغال 
به فرهنگیان کمک کند اما نتوانست در راستای ماموریت های خود فعالیت کند.

عضو هیات رئیسه فراکسیون فرهنگیان مجلس یازدهم تصریح کرد:در مجلس 
دوره گذشته،تحقیق وتفحصی از این صندوق صورت گرفت که باعث بازگشت 
چند هزار میلیارد تومان به صندوق شد و۲۰الی ۳۰نفر ازمتخلفین نیز روانه زندان 
شدند.وی با بیان اینکه در قانون مصوب مجلس از دولت خواسته شده اساسنامه 
صندوق فرهنگیان ارائه شود گفت: متاسفانه اساسنامه ای داده نشد و هم اکنون 

صندوق در بلاتکلیفی به سر می برد و نه خصوصی و نه دولتی است.
نماینده رشــت در گفتگو با اقتصاد ۱۰۰ تاکید کرد: البته با فشارهایی که آن 
زمان مجلس بر دولت وارد کرد تا اقدامات صندوق فرهنگیان قانونی شود، آموزش 
و پرورش انتخاباتی برگزار کرد وســه نفر از فرهنگیان )در هیات امناء و هیات 
موسسان (انتخاب شدند ،در همان زمان اعلام کردم که این منتخبین نمی توانند 
کاری انجام دهند  چون بقیه اعضا  شامل وزرا افراد با نفوذی هستند که انتخابات 

نمی تواند اثر نظارتی فرهنگیان را بر صندوق را داشته باشد.
نماینــده دوره یازدهم گفت: امروز آقای وزیــر باید وضعیت صندوق ذخیره 
فرهنگیان را یکســره کند و در بخش تجاری صندوق، انتخابات هیات مدیره 

ومدیرعامل را برگزارکرده و شرایط را بپذیرد.

عضو هیات رئیســه فراکسیون فرهنگیان مجلس درخصوص عدم استقبال 
از پذیرش شغل معلمی افزود:کمبود معلم به مسایل صندوق ذخیره فرهنگیان 
ربطی ندارد البته نقطه اتکایی برای معلمان محسوب می شود چون هر ماه مبلغ  
۱۵۰میلیارد تومان )نقد(از حقوق معلمان کشور کسر وبه حساب این صندوق واریز 
می شود و این منابع می تواند در بازار، ارزش افزوده بالایی داشته باشد.در حالیکه 
برای فرهنگیان ارزش افزوده به همراه ندارد و حتی موجبات گلایه مندی را فراهم 
کرده است. وی در مورد به سرانجام رسیدن صندوق ذخیره فرهنگیان تصریح 
کرد: مجلس باید تکلیف این صندوق را روشن کند. در قانون بودجه سال گذشته 
تاکید کردیم که دولت باید اساسنامه صندوق را )برای تصویب به مجلس ( بیاورد 
، هم اکنون در بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه  نیز دولت را ملزم کردیم که 
اساسنامه صندوق ذخیره فرهنگیان را به مجلس بیاورد لذا امیدوارم امسال تکلیف 

این صندوق روشن شود.

نماینــده ارومیه در مجلس گفــت: دهک بندی باید 
صددرصد با تورم هماهنگ شــود.یعنی تورم است 
که تعیین می کند چه کسی متمول است و چه کسی 

نمی تواند زندگی خود را اداره کند.
سید سلمان ذاکر  درباره تغییر در دهک بندی های جامعه و تعیین 
سازوکار این امر برای اینکه در حق فردی اجحاف نشود و اعتراضی 
به دنبال نداشته باشــد، گفت: دهک بندی باید صددرصد با تورم 
هماهنگ شود. یعنی تورم است که تعیین می کند چه کسی متمول 

است و چه کسی نمی تواند زندگی خود را به قدر تورم اداره کند. 
این عضو کمیســیون اجتماعی مجلس خاطرنشــان کرد: چند 
دهک اول، دوم، سوم، چهارم و آن هایی که تحت پوشش هستند 
جزو مسلمات هســتند و بحثی در آن ها نیست؛ چراکه می دانیم 
وضعیت شان چگونه است. به طور مثال می دانیم وضع بهزیستی و 
کمیته امداد چگونه است. اقشار تامین اجتماعی و کارگرها چگونه 
هستند. مهم این است که بدانیم اقشاری که کارمند هستند و در 
دهک های پنجم، ششم و هفتم هستند، با تورم نمی توانند زندگی 

خودشان را تامین کنند.
وی یادآور شــد: نمی شود به اسم این که شخصی ماشین و خانه 
خریده است و یا فروخته است او را از گرفتن تسهیلات دولت منع 
کنیم. در حالی که اقتصاد ما شــناور است و ثبات اقتصادی نداریم. 
اما ما می آییم این موارد را مقایســه می کنیم و می گوییم که این 
دهک ها زیاد هستند پس شامل تسهیلات نمی شوند، در صورتی 
که تسهیلات دولت برای مردم است و حتما باید شامل شوند اگر 
هم می خواهیم یارانه ندهیم حتما باید با اجازه آن ها به خودشان یارانه 
ندهیم. ذاکردر گفت وگو با ایلنا، بیان کرد: ما در کمیسیون اجتماعی به 
این موضوع اعتراض کردیم و الحمدالله قبول کردند در مورد دهک ها 

یک تجدیدنظر صورت گیرد و افراد را بی جهت و بی  دلیل از گرفتن 
تسهیلات دولت منع نکنند که امیدواریم بتوانیم این کار را به ثمر 

برسانیم و عملیاتی کنیم.
وی در خصوص این که برخی از افراد برای گرفتن یارانه بلاتکلیف 
هســتند آیا مجلس سازوکاری برای این مســئله دارد، گفت: این 

بحث ها در کمیسیون اجتماعی آمده که این ها مدیریتی است.
این عضو کمیسیون اجتماعی تاکید کرد: ما معیارهایی داریم که باید 
طبق آن ها مشاهده کنیم طرف می تواند زندگی کند یا خیر، می تواند 
پاسخگوی فرزندانش باشد، آیا مردم می توانند از پس بحث اجاره 
خانه، ازدواج فرزندان، بیماری و ده ها مسئله دیگر که در اثر تحریم ها 
یا ضعف مدیریت قبلی و امروزی عایدشان شده است، برآیند؟ دولت 
باید این ها را پوشش دهد و حمایت کند، حمایت دیگر تبعیض ندارد. 
مگر این که یقین حاصل شود چراکه با شبهه نمی شود حقوق مردم 
را قطــع کرد. امروز طرف می گوید من ندارم، به خوداظهاری مردم 
اعتماد نمی کنیم و بعد در قالب قاعده و قواعد اینکه شــما خانه یا 
ماشین داشته اید عمل می کنیم، در صورتی که مسکن و خودرو یک 
امر ضروری است. بیمه تامین اجتماعی یک امر ضروری است، باید 
مشاهده کنیم طرف محتاج است یا خیر و لااقل در حد نسبی یک 
رفاه داشته باشد.وی با بیان این که قانون اساسی می گوید باید یک 
رفاهی را پی ریزی کنیم که رفاه عمومی بیاورد، اظهار داشت: بسیاری 
از مردم که دهک هشتم هستند یک ریال داخل جیب شان نیست، 
آیا نباید حقش شــان را از دولت بگیرند؟ اینجا مته روی خشخاش 
گذاشتند یعنی برخلاف قانون اساسی رفتار کردند، یعنی عمل به 
شک و شــبهه در صورتی که باید حق مردم را به خودشان بدون 
شک و شــبهه بدهیم نه این که در خصوص زندگی افراد شک و 

شبهه ایجاد کنیم.

دولت سیزدهم در حالی طی دو سال فعالیت خود، اصرار بر اجرای 
طرح جوانی جمعیت دارد که نمی تواند نیاز اصلی زوج های جوان برای 
تهیه یک سرپناه حداقلی را تهیه کند. اما در این بین اصلی ترین موانع 

دولت برای ساخت مسکن چیست؟
به گزارش تجارت نیوز، یکی اصلی ترین اقشاری که گرانی و تورم مسکن بیشترین 
موانع را برای آنها ایجاد می کند، خانه اولی ها هستند. قشری که غالب آنها را زوج هایی 
تشکیل می دهد که برای شروع زندگی خود نیاز به سرپناهی دارند که حالا تهیه آن در 
کشور عملا تبدیل به رویا شده است.آمارهای منتشر شده از سوی مرکز ثبت احوال 
نشان می دهد تا ابتدای مردادماه امسال ۱۹۹ هزار و ۷۲۷ ازدواج در کشور ثبت شده 
است، اگر آهنگ رشد به همین ترتیب ادامه داشته باشد تا پایان سال ۱۴۰۲ حدود ۶۰۰ 
هزار ازدواج در کشور اتفاق خواهد افتاد و این به معنی شکل گیری ۶۰۰ هزار تقاضای 
جدید در بازار مسکن تا پایان سال ۱۴۰۲ است. اما با شرایط فعلی، بازار مسکن می تواند 

پاسخگوی این نیاز ایجادشده باشد؟
مشکل گرانی و تورم تنها ضربه خود را به قدرت خرید مردم و بازار معاملات مسکن 
وارد نکرده است، بلکه سالهاست ساخت مسکن را نیز در حالت رکودی فرو برده و 
عده زیادی از انبوه سازان دیگر تمایلی برای ساخت و ساز ندارند؛ وضعیتی که سال 
۱۴۰۲ عملا در شرایط بدتری قرار گرفته و آخرین گزارش مرکز آمار ایران از صدور 
پروانه های ساختمانی نیز شاهدی بر همین امر است.آمار پروانه های ساختمانی صادر 
شده طی بهار۱۴۰۲ نشان می دهد، واحدهای ساخته شده در این بازه با کاهشی حدود 
۲۸ درصدی نسبت به فصل گذشته همراه بوده و می توان گفت عملا اکنون بازار 
مسکن با کمبود عرضه مواجه است.همچنین شهرداری تهران هزار و ۳۸۹ پروانه  
احداث ساختمان در بهار ۱۴۰۲ صادر کرده است که نسبت به فصل گذشته ۲۳,۹ 

درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۸۸.۷ درصد افزایش داشته است.
مجموع مساحت زیربنا در پروانه های احداث ساختمان  صادرشده از سوی شهرداری  
تهران در بهار ۱۴۰۲ بالغ  بر ۱۶۷۲ هزار مترمربع بوده و نسبت به فصل گذشته ۲۹,۱ 
درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۴۸.۴ درصد افزایشA داشته 
است. متوسط مساحت زیربنای این دسته از پروانه ها در بازه در نظر گرفته شده هزار 

و ۲۰۴ مترمربع بوده است.
بخش دوم این ســناریوی تاریک برای متقاضیان مسکن طرح جوانی جمعیت و 
تشویق به ازدواج است. این طرح از ابتدای دولت سیزدهم از اصلی ترین سیاست های 
کابینه رئیسی بوده و این در حالی ست که دولت حتی نمی تواند نیازهای کنونی مردم 
به مسکن مناسب را تامین کند.طرح نهضت ملی مسکن بیش از دو سال است که 
معلق مانده و وعده های دولت یکی پس از دیگری در این زمینه تو خالی از آب در 
آمده اند. تعداد واحدهای تحویلی مسکن مهر نیز در آن حد نیست که بتواند عده زیادی 

را در این زمینه راضی نگه دارد.
بخش ســوم سناریوی آشفته بازار مسکن به مسئله قیمت ها و قدرت خرید مردم 
بازمی گردد. بر اساس داده های مرکز آمار ایران که به تازگی و پس از چند ماه سکوت 
منتشر شده است، در شهریورماه امسال میانگین قیمت مسکن در شهر تهران به 
متری ۷۷ میلیون تومان رسیده و مطابق با آن یک زوج تهرانی برای خرید آپارتمانی 
۶۰ متری باید بیش از چهار میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان هزینه کنند؛ در حالی که 
حقوق وزارت کار امسال به هشت میلیون تومان نیز نمی رسد و تامین مسکن نیز یکی 
از نیازهای اساسی زوجین محسوب می شود! بنابراین می توان گفت مسئله افزایش 
جمعیت و تشویق به ازدواج نیز بر اساس عادت دیرینه دولت ها یک برنامه ریزی، بدون 

در نظر گرفتن زیرساخت هاست و در عمل جامه آن بر تن اقتصاد کشور زار می زند.

حذف بی سر و صدای مرکز ملی فرش

سخنگوی فراکسیون فرهنگیان مجلس:

ذاکر: بسیاری از دهک هشتمی ها یک ریال داخل جیب شان نیست

سناریوی تاریک طرح جوانی جمعیت

دومینوی تضیف صنایع به صنعت فرش رسید

اظهارات تاسف بار مجلسی ها از وضعیت صندوق ذخیره فرهنگیان !

دهک بندی  باید صددرصد با تورم هماهنگ شود

دست خانه اولی ها از بازار مسکن کوتاه شد!

تغییرات اقلیمی سالانه منجر به مهاجرت اقلیمی میلیون ها نفر 
می شــود. در ایران نیز هزاران نفر از استان هایی مانند سیستان 
و بلوچســتان و خوزســتان مجبور به مهاجرت شده اند. مرکز 
پژوهش های مجلس نیز در این مورد نوشت که با شرایط اقلیمی 
جدید، مهاجرت از مناطق آســیب پذیر اقلیمی کشور به سمت 
مناطق با اقلیم مناسب افزایش یافته و جمعیت در برخی مناطق 
مرزی نسبتا کاهش می یابد. این شرایط می تواند به تهدیدی برای 

امنیت کشور در مناطق مرزی تبدیل شود.
تغییرات اقلیمی که بر جهان سایه افکنده، خسارت های زیست محیطی، اقتصادی، 
اجتماعی و… نیز در پی دارد. خسارت هایی که منجر به مهاجرت اقلیمی میلیون ها 
نفر در سراسر جهان شده است. تغییرات دما، بارش، خشکسالی و… ذیل همین 
تعریف می گنجد. البته این پارامترها نسبت به یک افق زمانی بلندمدت بررسی 
می شود.از آنجاکه تغییرات اقلیمی محدود به یک منطقه از کره زمین نیست و در 
مناطق مختلفی وقوع پیدا کرده، برای سیاستگذاران جهانی نیز اهمیت زیادی دارد. 
برخی از کشورها هم در برنامه های بلندمدت خود این امر مهم را در نظر گرفته اند؛ 
چراکه پیامدهای مهمی در حوزه های مختلف از جمله اقتصادی به دنبال دارد. اما 

وضعیت ایران چگونه است؟
ضرورت اقدام ملی در جهت تغییرات اقلیمی گسترده

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی با بررسی وضعیت ایران، اثرات تغییرات 
اقلیمی در کشور را بررسی کرد. در این گزارش آمده که روندیابی مؤلفه های آب و 
هوایی کشور بیانگر کاهش بارش، افزایش دمای میانگین و گسترش خشکسالی ها 
طی پنج دهه اخیر است که مؤید وقوع تغییر اقلیم در کشور است.نگاهی به آمارهای 
ارائه شده از پارامترهای مهم تغییرات اقلیمی نشان می دهد که ایران از این نظر بی تاثیر 
نبوده است. مرکز پژوهش های مجلس هم نوشته است که بررسی پیامدهای گسترده 
تغییرات اقلیمی بر بخش های مختلف کشور نظیر انرژی، امنیت غذایی و مهاجرت 

طی سال های اخیر و سال های آینده بیانگر ضرورت اقدام ملی در این حوزه است.
ایران کاری برای تغییرات اقلیمی انجام نداد

در ادامه این گزارش آمده که بررسی تجربیات جهانی نشان می دهد که سازگاری 

با تغییرات اقلیمی در حال تبدیل شدن به بخش معمول و ضروری در همه سطوح 
برنامه ریزی است. در حالی که بر اساس گزارش برنامه محیط زیست سازمان ملل 
متحد در سال ۲۰۲۲ ایران از جمله معدود کشورهایی است که در سطوح راهبردی، 
سیاستی و برنامه ریزی اقدام چندانی برای سازگار اقلیمی انجام نداده است.بازوی 
پژوهشی مجلس با بررسی برنامه های بلندمدت مختلف در کشور نوشته که بررسی 
محتوای اسناد آمایش سرزمین، قوانین پنج ساله توسعه و متن لایحه برنامه هفتم 

توسعه نشان از عدم توجه به کلان روند تغییر اقلیم دارد.
۱۰8 میلیون مهاجرت اجباری بر اثر تغییرات اقلیمی

تغییرات اقلیمی آثار غیرقابل انکاری بر زندگی مردم در جهان دارد؛ از بارش های 
بسیار شدید و جاری شدن سیل تا مهاجرت هایی که زندگی مهاجران و مردم در 
مقاصد مهاجرتی را هم دستخوش تغییر می کند.مهاجرت اقلیمی در واقع شکلی 
از مهاجرت اجباری است که سالانه میلیون ها نفر را در جای جای این کره خاکی 
آواره می کند. خردادماه سال جاری نیز بهرام صلواتی، مدیر رصدخانه مهاجرت ایران 
گفته بود که در حال حاضر ۱۰۸ میلیون مهاجر اجباری به دلیل تغییرات اقلیمی، 
خشکسالی و ناامنی در دنیا داریم.مهدی ضرغامی، عضو هیئت علمی دانشگاه تبریز 
در نشست آب، توسعه و مهاجرت اقلیمی گفت که سال گذشته ۱۰ هزار خانواده 

ایرانی تحت تاثیر تغییرات اقلیمی از زابل خارج شدند.
تهدید امنیت مرزی کشور با مهاجرت اقلیمی

مرکز پژوهش های مجلس نیز با بررسی آثار تغییر اقلیم بر مهاجرت اقلیمی نوشت 
که افزایش سطح آب دریا می تواند منجر به موج های ناگهانی، فرسایش سواحل، 
نفوذ آب های شور به آب های زیرزمینی و تخریب زیست بوم شود. این رخدادها 
می تواند منجر به مهاجرت، جابه جایی جمعیت و تاثیر بر زیرساخت های آب، خدمات 
و آلودگی آب با کلیفرمهای مدفوع و سالمونال ناشی از روان آب ها و فاضلاب ها 
شــود.در ادامه این گزارش آمده که با شرایط اقلیمی جدید، مهاجرت از مناطق 

آسیب پذیر اقلیمی کشور به سمت مناطق با اقلیم مناسب افزایش یافته و جمعیت در 
برخی مناطق مرزی نسبتا کاهش می یابد. از آن جمله می توان به افزایش احتمالی 
مهاجرت از استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، خوزستان، کرمانشاه، 
ایلام و… اشاره کرد.بازوی پژوهشی مجلس نوشته است که این شرایط می تواند 

به تهدیدی برای امنیت کشور در مناطق مرزی تبدیل شود.
ارزش اقتصادی جنگل های ایران چقدر است؟

در بخــش دیگری از این گزارش آثار تغییر اقلیم بر جنگل ها و مراتع کشــور 
بررسی شده است. مساحت جنگل های کشور حدود ۱۴ میلیون هکتار است که 
حدود ۹ درصد مساحت کل کشور را پوشش می دهد.به طور کلی از نظر وسعت 
جنگل ها، ایران در بین ۵۶ کشور دارای جنگل، رتبه ۴۵ را داراست. از کل مساحت 
جنگل های کشور، حدود ۱۲ درصد حنگل انبوه، ۲۴ درصد جنگل نیمه انبوه، ۵۶ 
درصد جنگل تنک، ۲ درصد جنگل ماندابی و مابقی جنگل های دست کاشت است. 
آنطور که مرکز پژوهش های مجلس نوشته است، کارشناسان، ارزش اقتصادی 
جنگل های کشور را ۳۰ هزار میلیارد تومان برآورد کرده اند.سالانه هزاران هکتار از 
این جنگل ها یا قربانی آتش سوزی عمدی می شوند یا سهوی. پیش از این روزنامه 
خراسان درباره نابودی جنگل های ایران نوشت که در طول هشت سال )۱۳۹۲ تا 
۱۳۹۹( و با احتساب دو ماه ابتدایی سال ۱۴۰۰، بیش از ۱۷ هزار آتش سوزی در 
جنگل ها و مراتع کشور رخ داده که به ۱۶۲ هزار هکتار از جنگل ها و مراتع خسارت 
وارد کرده است. بنا بر اعلام سازمان جنگل ها، این آتش سوزی ها سالانه بیش از 

۳۰۰ میلیارد تومان خسارت به بار می آورد.
افزایش فرسایش خاک در ایران

به گزارش تجارت نیوز، در ادامه گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده که مراتع 
کشور سطحی معادل ۵۲ درصد مساحت کشور را پوشش می دهند. مراتع در حفظ 
خاک و جلوگیری از فرسایش، تنظیم گردش آب در طبیعت، تامین علوفه مورد 

نیاز دام، تولید محصولات دارویی و صنعتی، حفظ ذخایر ژنتیک گیاهی و جانوری 
نقش اساسی دارند.بازوی پژوهشی مجلس نوشت که ۲۵ درصد ارزش هر هکتار 
مرتع به تولید علوفه و ۷۵ درصد آن مربوط به ارزش های زیست محیطی است. 
بی شک با افزایش دما و کاهش بارش، پیش بینی شده در اکثر نقاط کشور تا سال 
۲۰۴۰ میلادی، جنگل ها و مراتع کشور نیز دستخوش تغییراتی خواهند شد که این 

تغییرات در جنگل های کشور به شرح زیر است:
اثرگذاری بر جنگل های شمالی به ویژه گونه هایی شامل توسکای ییلاقی به دلیل 
کاهش باران و اثر بر گونه های سازگار شده جنگل های مانگرو مورد تهدید جدی 
قرار خواهد گرد.به دلیل کاهش بارش و کاهش پوشش گیاهی مراتع، فرسایش 
خاک در مراتع افزایش یافته و موجب فقر پوشش گیاهی می شود.این در حالی ست 
که تشکیل هر سانتی متر خاک هزار سال طول می کشد و ایران از این منظر نیز 
وضعیت مناسبی ندارد. سال گذشته علیرضا پرستار، مدیرکل دفتر آب و خاک وزارت 
جهاد کشاورزی نیز در این مورد گفت: »وضعیت مناسبی در زمینه فرسایش خاک 

نداریم. میزان فرسایش خاک در ایران سه برابر میانگین جهانی است.« )ایسنا(
افزایش دما در ایران بیش از میانگین جهانی

مرکز پژوهش های مجلس در ادامه نوشــته است که بررسی اثر تغییر اقلیم بر 
مؤلفه های آب و هوای کشور نشــان می دهد، دمای هر دهه با شیب ۴/. درجه 
سلسیوس افزایش یافته که حدود دو برابر نرخ افزایش جهانی و بیانگر گرمایش 
محیط و تغییرات تقریبا استانداردشده در بازه ۱۰ ساله، اقلیم کشور با سرعت بیش 
از میانگین جهانی است.بر اساس شاخص بارش تبخیر و تعرق مساحت کشور 
در بازه ۱۰ ســاله، ۱۵/۷ درصد معرض خشکسالی شدید و بسیار شدید و فقط 
۰/۲ درصدترسالی های شدید و بسیار شدید قرار داشته است. انتظار می رود طی 
ســال های آینده تغییرات اقلیمی آثار جدی بر بخش های مختلف توسعه ای و 
زیربنایی کشور مانند امنیت غذایی، سلامت و انرژی در ایران و جهان داشته باشد.
ایران در کنار این تغییرات اقلیمی با بحران آب و خشکسالی مواجه است. البته پیش 
از این مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی جداگانه با بررسی وضعیت منابع و 
مصارف آبی در ایران نوشــت که در بحران آب تقصیر را نباید به گردن تغییرات 

اقلیمی انداخت؛ بلکه سوءمدیریت در این موضوع دخیل است.

ایران کاری برای تغییرات اقلیمی انجام نداد
تهدید امنیت مرزی کشور با مهاجرت اقلیمی
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